
س�تاد مبارزه با 
دنيا حيدري
      گزارش

کرون�ا هن��وز 
تصمیم��ی در 
خصوص برگ�زاری رقابت های ورزش�ی اتخاذ 
نکرده، اما اس�تارت س�ایر کش�ورها ب�رای از 
سرگیری رقابت های فوتبال باعث شده برخی در 
فوتبال ایران با پیش کشیدن سلامت ورزشکاران 
به شدت خواهان تعطیلی لیگ باشند. تعطیلی 
که البته بیش�تر معنای بلاتکلیف�ی دارد تا به 
سرانجام رس�اندن رقابت های لیگ نوزدهم و 
معرف�ی قهرم�ان آن مانن�د لی�گ فرانس�ه.

اگرچه کرونا هنوز دست ش��وم خود را از سر دنیا 
برنداش��ته، اما با وج��ود کاهش آم��ار مبتلایان 
و همچنی��ن مرگ و میر ناش��ی از ای��ن ویروس 
منحوس، بسیاری از کش��ورهای درصدد فراهم 
کردن شرایطی برای از س��ر گرفتن رقابت های 
ورزش��ی خود به خصوص فوتبال هستند، البته 
با رعایت پروتکل های بهداش��تی. اگرچه برخی 
کش��ورها مانند هلند و فرانس��ه ترجی��ح دادند 

لیگ های خ��ود را نیمه کاره به پای��ان ببرند، اما 
بسیاری نیز بنا بر توصیه های اکید یوفا)مشخص 
ش��دن نتایج رقابت ها در زمین ب��ازی( به دنبال 
برگزاری ادامه رقابت های خود، حتی در صورت 
امکان در کشوری دیگر هستند. در همین راستا 
کنفدراس��یون فوتبال آس��یا نیز از اعضای خود 
خواست زمان از سرگیری مس��ابقات لیگ های 
داخلی شان را مشخص کنند. با وجود این در ایران 
چالش و دودستگی جدی در این خصوص به راه 
افتاده، آن هم در شرایطی که دیدگاه فدراسیون 
فوتبال، سازمان لیگ و همچنین کمیته برگزاری 
مسابقات از روز نخست ادامه رقابت ها در زمان و 

شرایط مناسب بود.
    

بدون تردید شرایط خاص است، نه فقط برای ایران 
که برای همه دنیا. با وجود این نمی توان تا زمان 
پیدا شدن واکسن این ویروس منحوس همه دنیا 
را تعطیل کرد. باید شرایطی را فراهم کرد که مردم 
کم کم به زندگی عادی و روزمره خود بازگردند، اما 

در عین حال مسائل بهداشتی را هم تا حد امکان 
رعایت کنند تا شرایط بدتر نشود. با این حال به 
نظر می رس��د عده ای درصدد هس��تند تا در این 
ش��رایط از آب گل آلود ماهی بگیرند و با به میان 
کشیدن س��لامت مردم و بازیکنان که صدالبته 
مهم ترین مسئله اس��ت اهداف دیگری را دنبال 
 کنند، در حالی که تعطی��ل کردن لیگ تصمیم 
ساده ای نیست؛ مشخص ش��دن قهرمان لیگ، 
تیم هایی که به لیگ دسته پایین تر سقوط خواهند 
کرد و تیم های صعود کننده به لیگ برتر و هزار و 
یک داستان دیگر دارد که نمی توان به سادگی در 
خصوص آن به جمع بندی رس��ید و بدون شک 
چالش ها و ترکش هایش به مراتب بیشتر از ادامه 
رقابت ها با رعایت پروتکل های بهداش��تی است. 
اما آیا همان هایی که اعتراض ه��ای دیروز خود 
را به دس��ت فراموشی س��پرده اند و امروز تازه به 
یاد اهمیت س��لامت بازیکنان و مربیان افتاده اند 
نظری در خصوص چگونگی انتخاب قهرمان این 
فصل دارند؟ مس��ئله ای که بدون تردید یکی از 

مهم ترین تصمیمات در پی نیمه کاره مانده لیگ 
است. آیا سازمان لیگ می تواند بی هیچ چالش و 
جنجالی پرسپولیس را به این دلیل که با 10 امتیاز 
اختلاف نسبت به تیم دوم جدول هفته هاست که 
صدرنشین است به عنوان قهرمان انتخاب کند، آن 
هم وقتی که در فوتبال ایران ساده ترین پرونده ها 
به دلیل لجاج��ت  و خودخواهی های بی مورد به 
CAS کشیده می شود تا به همان جوابی برسند 

که پیشتر رسیده اند.
    

در این راس��تا می توان حق را به پیروان��ی داد که 
می گوید: »دوستان می گویند لیگ فرانسه تعطیل 
شده، اما به محض اینکه تیم پاری سن ژرمن به عنوان 
قهرمان معرفی شد حرف از لیگ های دیگر زدند.« 
این اظهارنظرها نشان می دهد همان هایی که امروز 
س��لامت بازیکنان را بهانه تعطیلی لیگ کرده اند، 
می توانند در صورت عملی شدن این تصمیم چالشی 
تازه بپا کنند، وقتی هیچ راهکاری برای نحوه انتخاب 
قهرمان این فصل ندارند و تنها با این دیدگاه که خود 
به اهداف ش��ان در این فصل نرس��یده اند به نادیده 
گرفتن زحمات دیگر تیم ها و هزینه هنگفتی که در 

این راستا صرف شده، اصرار دارند. 
    

کانون مربیان در روزهای گذش��ته طی بیانیه ای 
از وزیر ورزش خواستار تعطیلی رقابت های لیگ 
شده و ذوالفقار نسب، رئیس این کانون هم مدعی 
است تنها س��ه تیم با این مسئله موافق نیستند، 
حال آنکه موافقان ای��ن طرح 9 تیم و مخالفانش 
شش تیم هس��تند، نه س��ه تیم. اما همانطور که 
رئیس س��ازمان اقتصادی فدراسیون فوتبال نیز 
با اشاره به بیانیه این کانون بر آن تأکید دارد؛ آیا 
تنها س��لامت بازیکنان و مربیان لیگ برتر مهم 
است و این مسئله در خصوص دیگر لیگ ها)یک، 
دو و...( مص��داق ندارد که آقایان تنها خواس��تار 
تعطیلی لیگ برتر هس��تند؟! آقای��ان امروز در 
حالی به ش��دت خواهان تعطیلی لیگ هس��تند 
که اکثر کش��ورها درصدد فراهم کردن شرایط 
برای ادامه رقابت ها هستند و برخی در این راستا 
حتی بازی در کشوری دیگر را نیز در دستور کار 
خود دارند. در ایران اما به نظر می رس��د تعطیلی 
لیگ خواسته تیم هایی است که نتوانسته اند در 
این فصل به اهداف خود دس��ت یابند و ترجیح 
می دهند ب��ه بهانه نیمه کاره مان��دن رقابت ها بر 
ناکامی های خود س��رپوش بگذارند. هرچند که 
بدون تردید همان هایی که امروز سنگ تعطیلی 
لیگ را به سینه می زنند در صورت اجرا شدن این 
خواسته در صف نخس��ت معترضان خواهند بود 
اگر جزئیات طرحی ک��ه داده اند )تعطیلی لیگ( 
با آنچه مدنظرشان بوده، همخوانی نداشته باشد. 
مهم ترین مس��ئله در این روزها حفظ س��لامت 
ورزشکاران است و عمل کردن به تصمیماتی که 
کمیته مبارزه با کرونا می گیرد، اما هر تصمیمی 
بدون بررسی و کارشناسی می تواند به ضرر فوتبال 

تمام شود و تیشه به ریشه آن بزند.
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فريدون حسن

سعيد احمديان

ستاره هاي فوتبال وقتي هنوز پول نبود 
پرسپولیس در دهه های 60 و 70 پر بود از بازیکنان پرطرفدار و ستاره های 
ملی پوش، اما در همان دوران همین ستاره ها با کمترین دستمزد و امکانات 
برای این تیم بازی می کردن��د و درآمد چندانی از حضور در این باش��گاه 
نداشتند. ستاره هایي چون مجتبی محرمی و حسن شیرمحمدی بازیکناني 
بودند که هواداران پرس��پولیس خاطرات زیادي از درخشش هاي آنها در 
زمین به یاد دارند، آن هم در روزهایي که خود فوتبال مهم بود، نه حواشي و 
درآمد آن. شیرمحمدی و مجتبی محرمی در حالی که بازیکنان ملی پوش 
پرسپولیس و کلی هم محبوب بودند در همان سال ها با یک موتور به محل 
تمرین پرسپولیس می رفتند، درست برخلاف چیزي که امروز دیده مي شود. 
بازیکناني که حتي درصدی از محبوبیت ای��ن دو را ندارند با اتومبیل هاي 
آنچناني به محل تمرین مي آیند و در بازي هم خون به دل هوادار مي کنند.

لیگ فوتبال اس��پانیا از اواس��ط 
اشرف رامين
     بازتاب

خردادماه برگزار می شود. ویروس 
کرونا همچن��ان در اروپا قربانی 
می گیرد، به همین خاطر مسئولان ورزش کشورها نگران شروع 
دوباره مسابقات هستند. با اینکه ادامه مسابقات برخی لیگ های 
اروپایی از جمله لوشامپیونه و لیگ بلژیک دیگر برگزار نخواهد 
شد، اما سران لالیگا قصد دارند به هر شکل ممکن بازی های باقی 
مانده را برگزار و تکلیف فصل را روشن کنند. خاویر تباس، رئیس 
لیگ اس��پانیا ابراز امیدواری کرد که در ماه ژوئن این رقابت ها 
برگزار ش��ود: »بحران کرونا روی همه ما تأثیر عمیقی گذاشته 
است. سلامتی مردم برای ما مهم ترین چیز است. شرایط موجود 
بی سابقه است، اما ما امیدواریم که در ماه ژوئن )اواسط خرداد( 
مسابقات را از س��ر بگیریم و در تابستان، فصل 20-2019 را به 
پایان برسانیم.« این در حالی اس��ت که بنا بر اعلام فدراسیون 
فوتبال اسپانیا فینال کوپا دل ری )جام حذفی( این کشور بین دو 

تیم بیلبائو و سوسیداد فعلًا برگزار نخواهد شد. گویا هر دو تیم با 
برگزاری این بازی بدون حضور تماش��اگر مخالفت کرده اند. در 
ایتالیا هم که تمرینات انفرادی تیم ها شروع شده اسپادافورا، وزیر 
ورزش این کشور احتمال مختومه اعلام کردن این فصل را رد 
نکرد: »اواخر ماه می  )اواسط خرداد( می توانیم تصمیم بگیریم که 
سری آ از سر گرفته شود یا نه. باید کمی صبر کنیم، اگر شرایط 
مناسب نباشد مانند فرانسه تصمیم می گیریم و لیگ را مختومه 
اعلام می کنیم. از س��رگیری بازی های س��ری آ، مرا خوشحال 
می کند، اما این اتفاق در حالی رخ خواهد داد که سلامتی جامعه 
فوتبال به خطر نیفتد.«  آینده لیگ برتر انگلیس نیز همچنان 
مبهم است. گرگ کلارک، رئیس اتحادیه فوتبال این کشور بار 
دیگر بر عدم حضور هواداران در ورزشگاه ها تأکید کرد: »واقعیت 
این است که ما نمی دانیم مسئله کرونا چگونه به نتیجه خواهد 
رسید. پیش بینی اینکه جمعیت هواداران به زودی به ورزشگاه ها 

بازگردند، دشوار است.«

اخلاق و منش پهلوانی از جمله فاکتورهای مهم برای یک ورزشکار 
شيوا نوروزي

     چهره
مدال آور محسوب می شود. ورزشکاران و مدال آوران 

ایرانی هرگز نسبت به مردم و کشورشان بی تفاوت 
نبوده اند. در روزهایی که کرونا مش��کلات زیادی را برای هموطنان به وجود 
آورده، هر یک از آنها تلاش کرده اند به نوعی سهمی در کمک به مردم داشته 
باشند. قهرمانان رشته های مختلف به صورت انفرادی و گروهی این روزها و 

در ماه مبارک رمضان تلاش می کنند باری از دوش مردم آس��یب دیده از 
کرونا بردارند. این تلاش ها مختص به یک رشته و یک شهر نمی شود و 

چهره های شناخته شده در رشته های مختلف برای خدمت به مردم 
فعال هستند. نجمه خدمتی، بانوی المپیکی تیراندازی نیز علاوه 

بر اینکه تمریناتش را به صورت آنلاین زیر نظر سرمربی در 
بیرجند پیگی��ری می کند، اخیراً در صفحه ش��خصی اش 

شماره حس��ابی را برای جمع آوری کمک های مردمی 
اعلام کرده تا از این طریق با کمک های مردمی اقلامی را 

تهیه و در اختیار نیازمندان قرار دهد. 
   شناسایی از طریق هلال احمر

نجمه خدمتی در گفت وگو با »جوان« نح��وه جمع آوری و توزیع 
کمک ها بین مردم را تش��ریح کرد: »قبل از این در فعالیت های خیریه ش��رکت 
می کردم، به ویژه در برنامه های هلال احمر، چراکه پدر و عمویم در این سازمان فعال 
هستند و من هم از این طریق با هلال احمر همکاری دارم. منتها امسال شرایط به 
خاطر کرونا تغییر کرد و اردوهای تیم ملی برگزار نشد. پس از لغو اردوها و ادامه 
تمرینات در منزل زمان بیشتری برای کمک به مردم داشتم. تصمیم گرفتم در 
صفحه شخصی ام در اینستاگرام شماره حسابی را برای جمع آوری کمک های 
مردمی اعلام کنم. خوشبختانه تا الان مبلغ خوبی جمع آوری شده و خرید اقلام 
غذایی مورد نیاز هم آغاز شده است تا هرچه زودتر به دست خانواده های مورد 

نظر برسد.« ملی پوش تیراندازی کشورمان بر کمک رسانی به اقشار آسیب پذیر تأکید کرد: 
»اقلام مورد نظر اقلام غذایی ویژه ماه رمضان است و از آنجا که امسال به دلیل شیوع 
کرونا وضعیت بسیار سخت شده، خواستم کمکی به اقشار آسیب پذیر کرده باشم. از 
طریق هلال احمر خانواده های مدنظر در شهر بیرجند شناسایی شدند و در روزهای 

آتی توزیع اقلام بین آنها آغاز می شود.«
   کمک به همنوع

خدمتی که سهمیه حضور در بازی های المپیک توکیو را نیز کسب کرده هدفش 
از این کار فرهنگی را خدمت رسانی به هموطنان خواند: »می خواهم به عنوان یک 
عضو کوچک ورزش ایران به اندازه توانایی ک��ه دارم کمک حال هموطنان 
نیازمند باشم. بس��یاری به خاطر بیماری کرونا کسب و کارشان را از 
دست داده اند و زنان سرپرس��ت خانوار که نیاز شدید مالی دارند، 
جامعه هدف ما در این طرح هس��تند. هر کس��ی ک��ه بین مردم 
شناخته شده است و مردم به او اعتماد داشته باشند اگر قدمی 
در این مسیر بردارد قابل تقدیر است. چنین فعالیت هایی باعث 
می شود که بیشتر دست نیازمندان را بگیریم.« وی در پایان با 
تقدیر از تلاش  جامعه پزشکی اظهار داشت: »ورزش که فعلًا 
تعطیل است و همه ما در منزل تمرینات را به صورت آنلاین 
زیر نظر خانم هاشمی، سرمربی تیم ملی پیگیری می کنیم. 
امیدواریم زودتر همه چیز به حالت عادی بازگردد تا بتوانیم 
اردوهایمان را دوباره از سر بگیریم. از تک تک کادر پزشکی 
و بیمارس��تان ها تش��کر می کنم. تلاش های آنها باعث شد 
بسیاری از بیماران کرونایی بر بیماری شان غلبه کنند. آنها 
با تحمل شرایط سخت و دوری از خانواده به مردم خدمت 
کردند. از مردم هم می خواهم همچنان در خانه بمانند تا 

هرچه زودتر زنجیره انتقال این ویروس قطع شود.«

 شروع دوباره لاليگا و سري آ 
از اواسط خرداد

گفت وگوی »جوان« با ملی پوش المپیکی تیراندازی 

خدمتي: می خواهم کمک حال هموطنانم باشم

 ليگ بدون قهرمان
 برای سلامت بازیکنان

وقتی سلامت بازیکنان دستمایه اهداف دیگر می شود

 مهم ترین مسئله در این روزها حفظ سلامت ورزشکاران است اما هر تصمیمی بدون بررسی و کارشناسی
 می تواند به ضرر فوتبال تمام شود

جایي براي کار نکردن و پاداش گرفتن
اگر از من بپرس��ند جایي را س��راغ داري که براي کار نکردن، حقوق و 
پاداش بدهند حتماً این آدرس را مي دهم: تهران – خیابان شیخ بهائی 
شمالی – کوچه 12 متری سوم – پلاک 4. فقط کافي است با دلال هایي 
که همیشه اطراف س��اختمان یا حتي داخل آن رفت و آمد دارند آشنا 
شوید و ارتباط بگیرید، دیگر بقیه اش حل است. مي توانید قرارداد ببندید 
سراسر برد و پاداش و آپشن با کمترین زحمت و کارکرد و البته مي توانید 
بندهایي در قراردادتان بگنجانید که اگر در پرداخت مزد و پاداش کار 
نکرده تان، حتي ساعتي تأخیر رخ داد بتوانید شکایت کنید و خسارت 

هم بگیرید. قسمت سخت کار فقط پیدا کردن یک دلال است.
فدراسیون فوتبال ایران بطور حتم تنها جایي در این کره خاکي است 
که براي کار نکرده پول مي دهد. آنچه این روزها در قالب پرونده شکایت 
کارلوس کي روش س��روصدا به راه انداخته، نمونه بارز اتفاقي است که 
شرح آن داده شد. فدراس��یون فوتبال ایران با توجه به قراردادي که با 
سرمربي س��ابق تیم ملي منعقد کرده باید 200 هزار دلار بابت کسب 
مقام س��ومي در جام ملت هاي 2018 امارات پرداخ��ت کند. در اصل 
قرارداد مشکلي نیست، اما وقتي این مسابقات اصلًا دیداري تحت عنوان 
بازي رده بندي نداش��ته و حتي رده بندي پایاني مسابقات هم از سوي 
کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام نشده، چگونه ایران بعد از شکست 3 بر 
صفر مقابل ژاپن و حذف از بازها به مقام سوم دست یافته است؟! حتماً 
کي روش و وکلایش پاسخ خواهند داد که چون ما 3 بر صفر باختیم و 

امارات 4 بر صفر به قطر، پس ما سوم مي شویم و امارات چهارم! 
یک دلیل بي جا و غیرمنطقي براي کسب مقام سوم در بازي هایي که اصلًا 
قرار نبود رده بندي داشته باشد، ولي چون از طرف ایران هیچ دلیلي ارائه 

نمي شود، بنابراین همین دلیل آبکي نیز مورد قبول واقع مي شود.
البته مقصر کي روش و وکلایش نیستند، آنها به دنبال حق و حقوق شان 
بابت قراردادي هستند که در فدراسیون فوتبال ایران به امضای رئیس 
فدراسیون رسیده، همان قراردادي که براساس آن  کي روش براي کسب 
جایگاهي که اصلًا وجود ندارد باید 200 هزار دلار پاداش بگیرد. مهدي 
تاج کجاست تا پاس��خ دهد چگونه پاي این قرارداد را امضا کرده است؟ 
کجاست که بگوید چگونه کي روش تیم ملي را به مقام سومي رسانده و 
همه ما بي خبریم، اما باید میلیاردها پول بیت المال را بابت کسب این مقام 
خیالي به سرمربي سابق تیم ملي پرداخت کنیم. امروز فدراسیوني ها مهر 
سکوت بر لب زده اند که جاي تعجب ندارد. تاج و دوستانش در فدراسیون 
هر کار که خواس��تند کردند و هر چقدر که مي توانستند، بخشیدند و 
خوردند و دست آخر هم به بهانه قلب مریض ساک سفر بستند و گردش 
دور دنیا را آغاز کردند. حالا هم که ظاهراً بازگشته اند، نه چیزي مي دانند 
نه چیزي مي گویند. کسي هم نیست که از آنها پاسخ بخواهد و با خیال 

راحت در این شرایط فقط نظاره گر هستند.
باز هم خیالي نیست، چرا؟ چون ما به این سکوت ها و عدم پاسخگویي ها 
عادت داریم، اما دردآور است که برخي در همین فدراسیون دریافت این 
پاداش را حق کي روش بدانند و عنوان کنند که او زحمت کشیده و ما را 
بعد از 20 سال به مقام سوم آسیا رسانده است. طبیعي است که کي روش 
و وکلایش براي رسیدن به پول شان هر طور که شده و با هر روشي که 
بتوانند ایران را تیم س��وم جام ملت ها معرفي کنند، اما تعجب برانگیز و 
تأسف آور این است که اسلامیان، نایب رئیس فدراسیون فوتبال دریافت 
این پاداش را حق کي روش عن��وان کند. براي یک لحظ��ه خودتان را 
بگذارید جاي ما، چه فکري مي کنید غیر از اینکه بخش��ي از این مبالغ 

حتماً سر از جیب آقایان و دلال هاي اطراف فدراسیون در مي آورد.
کي روش پیروز این پرونده است، درست مثل تمام پرونده هاي شاکیان 
خارجي که فوتبال ایران در آنها بازنده اول و آخر است. اما درد آور است که 
هیچ کاري نمي توان انجام داد، چراکه فدراسیون مهدي تاج چنان قراردادي 
را امضا کرده که مو لاي درزش نمي رود. قراردادي که حتماً از قبل آن چیزي 
هم عاید آقایان مي شود که اینگونه از مقام کسب نشده در جام ملت هاي 
آسیا دفاع مي کنند. دردآور است که کسي از تاج و اسلامیان نمي پرسد که 
چگونه براي این ضرر و زیان و پولي که از جیب ملت مي رود سکوت کرده اند 

و با خیالبافي از کسب یک عنوان بعد از 20 سال صحبت می کنند.
حتماً اگر خواستید کار نکنید، اما حقوق و پاداش بگیرید با یک دلال 
س��ري به آدرس ابتداي مطلب بزنید. هنوز هم هستند رفقاي مهدي 
تاج که چنین قراردادهایي را امضا کنند و پاي وهم و خیالات شان بابت 
موفقیت هایي که با کار انجام نداده شما به دست آمده، بایستند و به شما 

پاداش بدهند و خودشان هم ببرند.

 حاشیه اي بر قهر محمدي و سکوت بنا 
در واکنش به طرح جدید دبیر 

 چرخه انتخابي 
پرده اختلافات را کنار مي زند

اختلاف نظر کادر فني تیم هاي ملي کش�تي آزاد و فرنگي با طرح 
دبیر درباره الزامي شدن برگزاري انتخابي براي انتخاب ملي پوشان 
مي تواند اختلاف رئیس فدراسیون با محمدي و بنا را به اوج برساند.

علیرضا دبیر، سفت و سخت پاي برگزاري مسابقات انتخابي تیم ملي 
کش��تي ایس��تاده و قصد کوتاه آمدن هم ندارد، حتي اگر سرمربیان 
کش��تي آزاد و فرنگي به طرح دبیر روي خوش نش��ان ندهند. رئیس 
فدراسیون کشتي اما مي گوید کش��تي گیران براي رسیدن به دوبنده 
تیم ملي باید از مسابقات انتخابي عبور کنند. او روز شنبه در نشستي 
که با گروهي از رسانه ها داش��ت از برنامه اش براي تنظیم یک چرخه 
انتخابي براي تیم هاي ملي کش��تي آزاد و فرنگي خبر داد، طرحي که 
البته جزئیات آن را رس��انه اي نکرد، اما تأکید کرد که در زمان حضور 
او در فدراس��یون کشتي، هیچ کش��تي گیری نمي تواند بدون عبور از 
مس��ابقات انتخابي به تیم ملي برسد. پس از رس��انه اي شدن تصمیم 
دبیر همانطور که پیش بیني مي شد گمانه زني ها درباره واکنش محمد 
بنا و غلامرضا محمدي به الزامي شدن برگزاري انتخابي ها بالا گرفت. 
واکنش��ي هایي که مي تواند حتي زمینه را براي تغیی��رات کادر فني 

تیم هاي ملي هم فراهم کند.
   انتخابي ولاغیر

رقابت هاي انتخابي تیم هاي ملي کش��تي اگرچه در س��ال هاي اخیر 
به صورت کج دار و مریز و موردي برگزار ش��ده اس��ت، اما در دهه های 
گذشته راه رسیدن به تیم ملي عبور از مسابقات انتخابي بود و در این 
بین کشتی گیران عنوان دار و قهرمان هم حاشیه امنیت نداشتند و باید 
روي تشک کشتي و در سرشاخ شدن با س��ایر مدعیان، اجازه ورود به 
تیم ملي را مي گرفتند. محمدرضا نوایی، مربی سابق تیم ملی کشتی 
آزاد و دارنده مدال برنز جهان در خاطره اي که سایت فدراسیون کشتي 
در سال 91 منتشر کرد، به خوبي به اهمیت رقابت هاي انتخابي اشاره 
کرده است، مس��ابقاتي که قهرماني مانند تختي هم استثنا نبود: »48 
سال پیش، مسابقات انتخابی تیم ملی کش��تی آزاد ایران برای حضور 
در رقابت های المپیک 1960 رم برگزار شد و همه ستاره های کشتی 
ایران بدون هیچ عذر و بهانه ای روی تشک رفتند و کشتی گرفتند، حتی 
تختی و حبیبی که س��تارگان بی بدیل کشتی ایران و جهان بودند هم 

قدمی عقب نگذاشتند.«
با وجود چنین سیستمي که با قهرمانان بزرگ هم رودربایستی نداشت، 
در سال هاي اخیر کشتي کش��ورمان کمتر به س��مت اجباري کردن 
انتخابي براي حضور در تیم هاي ملي رفته است و در برخي مواقع و آن 
هم از سر استیصال کادر فني براي انتخاب ملي پوش برتر و نزدیک بودن 
مدعیان مسابقه انتخابي برگزار ش��ده است. چنین روندي سبب شده 
کادر فني تیم هاي ملي کشتي هم نقش زیادي در انتخاب ملي پوشان، 

حتي بدون عبور از پروسه انتخابي داشته باشند. 
دبیر اما بعد از انتخابش به عنوان رئیس فدراسیون کشتي مي گوید که 
مس��ابقات انتخابي به عنوان تنها راه رسیدن به تیم ملي را می خواهد 
احیا کند و قرار است تعارف ها کنار گذاش��ته شود، به خصوص که به 
گفته او کشتي مانند فوتبال نیست که سرمربي ملي پوشان را انتخاب 
کند و این کشتي گیر است که روي تشک باید براي پوشیدن دوبنده 

تلاش کند.
   مدل انتخابي روسیه یا امریکا؟

در شرایطي فدراسیون کشتي هنوز از جزئیات طرح چرخه انتخابي که 
قرار است براي المپیک توکیو اجرایي شود، رونمایي نکرده است که در 
کشورهاي صاحب سبک دنیا، مسابقات انتخابي جایگاه ویژه اي دارد و 
به مدل هاي مختلفی اجرایي مي شود. در امریکا براي رقابت هایي مانند 
المپیک و قهرماني جهان هر س��ال در یک تاریخ مش��خص مسابقات 
انتخابي تیم هاي ملي برگزار مي شود و نفرات برتر براي تیم ملي انتخاب 

مي شوند و نظر سرمربي در انتخاب ملي پوشان هیچ تأثیري ندارد.
 در روس��یه اما انتخابي تیم هاي ملي ترکیبي از حضور در مس��ابقات 
قهرماني کش��ور و حضور در تورنمنت هاي بین المللي اس��ت. در این 
سیس��تم مطرح ترین کش��تي گیران روس هم براي رس��یدن به تیم 
ملي در قهرماني کش��ور ش��رکت مي کنند و پس از آن نفرات برتر در 
تورنمنت هاي بین المللي محک زده مي ش��وند و ملي پوشان روسیه با 

توجه به عملکردشان در این دو بخش انتخاب مي شوند. 
در ایران هنوز جزئیات طرح چرخه انتخابي فدراسیون کشتي منتشر 
نش��ده و در مرحله تنظیم و نظرخواهي از کارشناس��ان است و پس از 
نهایي شدن آن باید دید که مدلي که در کش��ورمان مي خواهد پیاده 
شود به روسیه نزدیک تر است یا امریکا یا اینکه ترکیبي از این دو مدل 

خواهد بود.  
   اختلافات رئیس و سرمربیان کلید خورد

ترکش هاي طرح جدید فدراس��یون کش��تي براي برگزاري مسابقات 
انتخابي ممکن اس��ت همین اول کار دامن س��رمربیان تیم هاي ملي 
کش��تي آزاد و فرنگي را بگیرد، به خصوص که گفته مي شود غلامرضا 
محمدي، سرمربي تیم ملي کش��تي آزاد با وجود اینکه پیش از این از 
اعتقادش به برگ��زاري انتخابي ها صحبت کرده بود، اما روز دوش��نبه 
به حالت قهر جلس��ه با علیرضا دبیر را که در خصوص چرخه انتخابي 
تیم هاي ملي برگزار شد ترک کرد تا نارضایتي اش را نسبت به تصمیم 
جدید دبیر نشان دهد. البته محمدي چند ساعت بعد در گفت وگویي  با 
سایت فدراسیون کشتي با رد قهرش از اختلاف نظر در جزئیات درباره 
چرخه انتخابي با دبیر خبر داد تا به نوعي ترکش هاي اختلافش با دبیر 
کمتر شود: »در برخی از جزئیات اختلاف نظر وجود داشت که من نیز 
حرف های خودم را زدم و جلسه به پایان رس��ید، اما به نظرم قطعاً این 

طرح نیاز به کار کارشناسی و جلسات بیشتری دارد.«
با این حال پست دوشنبه شب او در اینستاگرام نشان داد که موضوع آنطور 
که سرمربي تیم ملي کش��تي آزاد گفت، تنها یک اختلاف نظر در برخي 
جزئیات نیست و شاید کار را براي ماندنش سخت کند: »شب که می خوابی 

معلوم نیست فردا هستی یا نیستی. عجب روزگار غریبیست.«
در سوي دیگر در کشتي فرنگي هم محمد بنا که اعتقادي به برگزاري 
انتخابي ندارد هنوز واکنش��ي به طرح دبیر نش��ان ن��داده، اما به نظر 
نمي رسد که سرمربي تیم ملي کشتي فرنگي چندان رضایتي از انتخاب 
همه ملي پوشان در مسابقات انتخابي و عدم اعمال نظر سرمربي تیم 
ملي داشته باشد. در چنین شرایطي اختلاف کادر فني کشتي آزاد و 
فرنگي با رئیس فدراس��یون مي تواند شرایط پرتنشي را بر کشتي، آن 
هم در فاصله 15 ماه مانده به المپیک توکی��و حاکم کند. بطور قطع 
الزامي شدن انتخابي، اختیارات کادر فني تیم هاي ملي کشتي را براي 
انتخاب ملي پوشان به حداقل خواهد رس��اند، تصمیمي که باید دید 
محمدي و بنا  مي توانند با آن کنار بیایند یا کشتي باید منتظر اتفاقات 

جدیدي باشد.

عقب نشیني فدراسیون از شکایت از کي روش
نبي: تلفني پاداش سومي در آسيا را حل مي کنيم

محمدمهدي نبي، دبیرکل فدراسیون فوتبال در خصوص رأی فیفا برای 
 CAS پرداخت پاداش س��ومی جام ملت ها به ک��ی روش و اعتراض به
اظهار داشت: » کی روش پنجم دسامبر ش��کایتی را به فیفا ارسال کرد 
و پنجم مارس، کمیته وضعیت فیفا رأی را به س��ود او صادر کرد. چهار 
روز بعد فدراس��یون فوتبال خواهان جزئیات رأی شد که محتویات آن 
 CAS چند روز پیش به دس��ت ما رسیده اس��ت، اما هنوز شکایتی به
نداشته ایم.« من قرارداد را دیده ام و استعلامی هم از AFC شده و برای 
فیفا ارسال کرده ایم، اما آنها این استعلام را لحاظ نکرده اند. برای ادامه 
پیگیری حقوقی و شکایت در CAS نیز هیئت رئیسه فدراسیون باید 
موافقت کند، اما قرار است خودم در مکالمه تلفنی با کی روش درباره این 
موضوع صحبت کنم تا مشکل حل شود. جبهه بندی ها نیز درست نبود 
و باید این موضوع توافقی حل  می شد، حالا هم اگر هیئت رئیسه موافقت 

کند، مسیر حقوقی این شکایت را دنبال خواهیم کرد.«


